
ΕΠΙΠΕΔΑ ΑΝΑΛΤ΢Η΢ ΣΗ΢ 

ΓΛΩ΢΢Α΢ 

2η ΔΙΑΛΕΞΗ 

Π. ΓΑΚΗ΢ 

gakis@sch.gr 



 

ΜΟΡΥΟΛΟΓΙΑ 
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Μορφολογία: 3ο επίπεδο στην 

ανάλυση της γλώσσας 

 Μελέτη της εσωτερικής δομής των λέξεων  

 

 Μελέτη των κανόνων σχηματισμού των 

λέξεων 
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Επίπεδα γλωσσικής ανάλυσης 
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 ΚΕΙΜΕΝΟ 

 ....... 

 ΠΡΟΣΑ΢ΕΙ΢ 

 ΥΡΑ΢ΕΙ΢ 

 ΛΕΞΕΙ΢ 

 ΜΟΡΥΗΜΑΣΑ 

 ΥΩΝΗΜΑΣΑ 

 ΥΘΟΓΓΟΙ 

 

 Από τις απλούστερες 
μονάδες βαίνουμε στις 
σύνθετες και 
συνθετότερες. 

 Καθαρώς υλικά στοιχεία 
(φθόγγοι) λειτουργούν 
ως φορείς διαφορετικής 
υποστάσεως στοιχείων 
(άυλων), των σημασιών. 

 Κάθε επίπεδο δομείται με 
στοιχεία του αμέσως 
κατώτερου και παρέχει 
τα στοιχεία για να 
δομηθεί το αμέσως 
ανώτερο επίπεδο. 

 



Ιστορία της Μορφολογίας  

 Προέρχεται από τη λέξη «µορφή», που αρχικά 

χρησιμοποιήθηκε στη Βιολογία (19ος αι.)  

 Η εξέταση των αλλαγών της µορφής των 

λέξεων (20ος αι.). 

 Η µελέτη της δοµής των λέξεων (1980-σήµερα). 

 Ανάπτυξη διάφορων µοντέλων µορφολογικής 

ανάλυσης.  

5 



Μορφολογία  
 Από τους φθόγγους και τα φωνήματα → στα 

μορφήματα και τις λέξεις.  

 Ποιο είναι το αντικείμενο της Μορφολογίας;  

 Η μελέτη της εσωτερικής δομής των λέξεων. 

 Η μελέτη των κανόνων σχηματισμού των λέξεων. 

 

 Όμως, τι είναι η λέξη; Πώς εντοπίζουμε τα όριά της;  

 

΢ήμεραείναιμιαωραίαμέρα 
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Σι είναι η λέξη;  

 Η πρώτη απάντηση που πιθανότατα θα 
δώσουμε είναι ότι η λέξη είναι ένα κομμάτι 
της γλώσσας που, όταν το γράφουμε, 
βρίσκεται ανάμεσα σε δύο κενά. Είναι πιθανό, 
επίσης, να δώσουμε παραδείγματα λέξεων, 
π.χ. τραπέζι, καρέκλα, τρέχω κ.λπ. 

 Εάν κάναμε την ίδια ερώτηση σε έναν 
άνθρωπο που δεν έχει πάει στο σχολείο, 
πιθανόν αυτός να μην μπορούσε να 
απαντήσει, αν και χρησιμοποιεί πολύ καλά τις 
λέξεις της γλώσσας του για να επικοινωνήσει. 

 Λέξη είναι η παραπομπή σε µια έννοια ή ένα 
αντικείμενο; (ναι, αλλά τι σημαίνει π.χ. στο, για, 
σαν κ.ο.κ.;);;;; 

 

 

7 

https://www.greek-language.gr/digitalResources/modern_greek/tools/lexica/glossology_edu/lemma.html?id=72


Σι δεν είναι λέξη; 

 Δεν υφίσταται επιστημονικός ορισμός για τη 
λέξη, γιατί: 

 Όχι η παύση στον προφορικό ή τα κενά στον 
γραπτό λόγο, πβ. αρχαία ελληνικά 

 Όχι η παραποµπή σε µία έννοια ή αντικείμενο, 
πβ. Σο εμπρόθετο άρθρο /sto/ δύο λέξεις 

 Όχι ο ορισμός του Bloomfield ότι «λέξη είναι 
µια ελάχιστη ελεύθερη μορφή», αλλά, άρθρο: 
του, of 

 Όχι ότι η λέξη αποτελεί μικρογραφία της 
φράσης, γιατί η λέξη δεν μπορεί να διακοπεί, 
ενώ η φράση ναι 

 Όχι οι λέξεις όπως εμφανίζονται στα λήμματα 
ενός λεξικού, αντιοικονομικό 
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ΟΡΙ΢ΜΟ΢ ΛΕΞΗ΢ 

Λέξη είναι ένα τμήμα της γλώσσας που στον 

προφορικό λόγο βρίσκεται ανάμεσα σε δύο 

μικρά σταματήματα και στον γραπτό λόγο 

ανάμεσα σε δύο κενά. 
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Η λέξη ως μονάδα ανάλυσης  

 Πώς μπορούμε να ορίσουμε τη λέξη ως 

μονάδα ανάλυσης;  

 ΢ε επίπεδο Υωνολογίας: φωνητική ακολουθία 

με συγκεκριμένη εσωτερική δομή (φωνολογική 

λέξη) 

 ΢τον γραπτό λόγο: διαφορετικές λέξεις 

χωρίζονται με κενό διάστημα (ορθογραφική 

λέξη).  

 ΢ε επίπεδο σύνταξης, η ίδια λέξη μπορεί να έχει 

διαφορετικές εκδοχές/πραγματώσεις, π.χ. 

γράφομαι, γράφτηκα, γραμμένος / κόβομαι, 

θα κοπώ, κοβόμουν, κόπηκα, κομμένος  
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Δύο κατηγορίες λέξεων 
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Λέξεις περιεχομένου 

 Λεξικές λέξεις  

 Δηλώνουν έννοιες 
(αντικείμενα, 

δραστηριότητες, 

ιδιότητες, ιδέες) εκτός 

γλώσσας 

 Ανοικτή τάξη λέξεων 

 Μη προβλέψιμοι 

τύποι ως προς τη 
σημασία τους 

 Ουσιαστικά, επίθετα, 
ρήματα, επιρρήματα 

 

Γραμματικές λέξεις 

 Λειτουργικές λέξεις 

 ΢ύνδεσμοι-
προθέσεις-άρθρα-
αντωνυμίες 

 Ενδογλωσσική 
λειτουργία 

 Κλειστή τάξη λέξεων 

 Προβλέψιμοι τύποι 
ως προς τη σημασία 
τους 

 ΢ύνδεσμοι, 
προθέσεις, άρθρα, 
αντωνυμίες, μόρια 
 



Λέξημα (lexeme) 

 Λεξικολογική µονάδα που προέρχεται από 
αφαίρεση και αντιπροσωπεύει όλες τις 
µορφές που µπορεί να πάρει µια κλιτή λέξη 
στην πραγµάτωσή της ενώ παράλληλα 
εκφράζει και τη βασική λεξική σηµασία. 

 π.χ. η ονοµαστική ενικού, η ονοµαστική των 
τριών γενών στα επίθετα, το α‟ ενικό ενεστώτα 

 ΢τα λεξικά γράφεται με κεφαλαία (πβ. λήμμα, 
κεφαλή κ.ο.κ.):  

 

   π.χ. ΣΡΕΦΩ: τρέχω, -εις, -ει, έτρεξα, τρέξω, κ.ά. 
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Από το φώνημα στη λέξη 

 Επομένως, ένα σύνολο από µονάδες της 
δεύτερης άρθρωσης (φωνήµατα) συγκροτούν 
µια µονάδα της πρώτης άρθρωσης (λέξη ή 
γλωσσικό σηµείο).  

 Όμως, και η λέξη αποτελείται από µικρότερες 
µονάδες της πρώτης άρθρωσης, τα 
μορφήματα. 

 Π.χ. παρατρώω  

  /para/: που δηλώνει τη σηµασία της 
‘υπέρβασης ορίου‟ 

 /tro/: που δηλώνει την κατανάλωση φαγητού 

 /ο/ : που δηλώνει τη γραµµατική κατηγορία 
(ρήµα), το πρόσωπο (α΄) και τον αριθµό 
(ενικός). 
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΢χηµατισµός λέξεων  

 Κλίση  

 Παραγωγή  

 Με προσφύµατα  

 Φωρίς προσφύµατα (ετεροίωση, µετάπλαση, 
αλλαγή τονισµού)  

 ΢ύνθεση  

 Άλλοι τρόποι  

 Νεολογία  

 ΢υντόµευση  

 Επιφώνηση  

 Ονοµατοποιία 
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Προσφυματοποίηση 

(affixation) 

 Και η κλίση και η παραγωγή στηρίζονται στην 
προσφυματοποίηση (εισαγωγή προθέματος, 
κατάληξης, ενθέματος). 

 Πρόθεμα (prefix): ξε-πλένω 

 Ένθεμα (infix): δι-έ-σχισα 

 Κατάληξη (suffix): κατεργαρ-άκος 

 
 Σα προσφύματα διαθέτουν υπόσταση 

λήμματος, γιατί όπως και τα θέματα έχουν: 
φωνολογική υπόσταση, σημασία, συντακτική 
λειτουργία και μη προβλέψιμα χαρακτηριστικά 
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Κλίση 

 διαδικασία λεξικολογικού σχηµατισµού, µε 

την οποία προκύπτουν διαφορετικές 

µορφές της ίδιας λέξης < θέµα της λέξης + 

κατάλληλα κλιτικά προσφύµατα 

 τα προσφύµατα πληροφορίες 

µορφοσυντακτικές ή/και σηµασιολογικές, 

π.χ. 

 πτώση, αριθµό κ.λπ. για το όνοµα, 

 πρόσωπο, χρόνο κ.λπ. στο ρήµα 
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Μόρφημα 

17 



ΠΑΡΑΓΩΓΗ 
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Παραγωγή 
 διαδικασία λεξικολογικού σχηµατισµού, µε την 

οποία προκύπτουν νέες λέξεις < το θέµα της 

λέξης (γραµµατικό µόρφηµα) + κατάλληλο 

παραγωγικό µόρφηµα  

 

 στην παραγωγή µε πρόσφυµα οι λέξεις που 

προκύπτουν ανήκουν συνήθως σε 

διαφορετική γραµµατική κατηγορία, π.χ. φως 

> φωτεινός 
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Παραγωγή 
 στην παραγωγή χωρίς πρόσφυµα κυρίως:  

 α) µε ετεροίωση, µε αλλαγή του φωνήεντος 

της βασικής λέξης, π.χ. αναµονή < αναµένω.  

 β) µε µετάπλαση, µε αλλαγή της γραµµατικής 

κατηγορίας χωρίς αλλαγή της µορφής της, 

π.χ. απαντήσεις < από το ουσιαστικό: 

απαντήσεις και από το ρήμα απαντώ.  

 γ) µε αλλαγή τονισµού, η οποία προκαλεί και 

αλλαγή στη σηµασία, όπως π.χ. ουσιαστικό 

νόμος και νομός 
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Μη προσφυματική παραγωγή 

(παραδείγματα) 

 ΢χηματισμός νέων λέξεων ΦΩΡΙ΢ 

προσφυματοποίηση, χωρίς παραγωγικό 

πρόθημα ή επίθημα 

 

o Ετεροίωση  

απέχω - αποχή 

τρέχω - τροχός 

φέρω - φόρα 

αναμένω - αναμονή 
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Μη προσφυματική παραγωγή 

(παραδείγματα) 

 ΢χηματισμός νέων λέξεων ΦΩΡΙ΢ 
προσφυματοποίηση 

 

o Μετάπλαση  

ονοματοποίηση επιθέτων 
καλ-όςΕΠΙΘ – καλ-όΟΤ΢ 

κεφάλ-αςΕΠΙΘ – κεφάλ-αΟΤ΢ 

γυαλάκ-ιαςΕΠΙΘ – γυαλάκ-ιαΟΤ΢ 

απαρέμφατο  
φαίνεσθαιΑΠΑΡ - το φαίνεσθαιΟΤ΢ 

λακωνίζεινΑΠΑΡ - το λακωνίζεινΟΤ΢ 
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Μη προσφυματική παραγωγή 

(παραδείγματα) 

 ΢χηματισμός νέων λέξεων ΦΩΡΙ΢ 

προσφυματοποίηση 

 

oΜε αλλαγή τονισμού 

καλάθ-ι – κάλαθ-ος 

κούκλ-α – κουκλ-ί 

χρηματοδοτ-ώ – χρηματοδότ-ης 

δολοπλοκ-ώ – δολοπλόκ-ος 

 

23 



Παραγωγικά μορφήματα 

Παραγωγικά μορφήματα: αυτά που προστιθέμενα σε 
μόρφημα ρίζας ή θέματος παράγεται μια νέα λέξη, 
μια νέα σημασία. 

 
-ποιώ/ -ποίηςη 
• τραγικοποιώ 
• δθμοςιοποιώ 
• γελοιοποιώ 
• βελτιςτοποιώ 
• αντικειμενικοποιώ 
• προςφυματοποιώ 

– Παραγωγικά μορφιματα 
– Κανόνεσ: επίκετο+-ποιώ>ριμα/ ριμα+-ποίθςθ>όνομα 

Παράγωγη λέξη: ο τφποσ που προκφπτει από τθν προςκικθ 
ενόσ παραγωγικοφ μορφιματοσ. 
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Παραγωγή 

 ΢χηματισμός νέων λέξεων με παραγωγικά 
προσφύματα/παραθήματα  

  ΢υνδυασμός λεξικών και γραμματικών 
μορφημάτων  
 

 Προσφυματική παραγωγή με χρήση 
επιθημάτων ή/και προθημάτων 

 Προθήματα: αρχαιοπρεπή (υπο-, ανα-, επι-), 
λαϊκά (ξε-) 

 Επιθήματα: π.χ. -ευ-Ρ, -οσυν-Ο, -ικ-Ε, -αΕπιρ  

 

25 



26 



Παραγωγή 
 Εντοπίστε τα παραγωγικά μορφήματα στις 

παρακάτω λέξεις:   
ξεκαθαρίζω, ανθρωπότητα, γιατρίνα, μικρουλάκι 

   

 Δεν εμφανίζονται μόνα τους (δεσμευμένα), αλλά σε 
συνδυασμό με κάποιο λεξικό μόρφημα με το οποίο 
ενώνονται λειτουργικά και δημιουργούν ένα 
συνολικό σημαινόμενο (π.χ. βασίλισσα < -ισσ(α) 
παραγωγικό μόρφημα ονομάτων θηλυκού γένους) 

 Η συμβολή τους στο συνολικό σημαινόμενο δεν 
είναι πάντα σταθερή 

Π.χ. το  ξε- στο  ξε-κουράζομαι  δηλώνει «άρση της 
κούρασης» ενώ στο ξε-πουλώ δηλώνει επίταση, «τα 

πουλάω όλα» 
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Παραγωγή 
 Εντοπίστε τα παραγωγικά μορφήματα στις παρακάτω 

λέξεις:   
 ξεκαθαρίζω, ανθρωπότητα, γιατρίνα, μικρουλάκι 
   
 Δεν εμφανίζονται μόνα τους (δεσμευμένα), αλλά σε 

συνδυασμό με κάποιο λεξικό μόρφημα με το οποίο 
ενώνονται λειτουργικά και δημιουργούν ένα συνολικό 
σημαινόμενο (π.χ. βασίλισσα < -ισσ(α) παραγωγικό 
μόρφημα ονομάτων θηλυκού γένους) 

 Η συμβολή τους στο συνολικό σημαινόμενο δεν είναι πάντα 
σταθερή 

 Π.χ. το  ξε- στο  ξε-κουράζομαι  δηλώνει «άρση της 
κούρασης» ενώ στο ξε-πουλώ δηλώνει επίταση, «τα 
πουλάω όλα» 
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ξε-, -ιζ-, -οτητ-, -ιν-, 
-ουλ-, -ακ-    



Παραγωγικά μορφήματα 

 Σα παραγωγικά μορφήματα προστίθενται στο 

θέμα (πριν ή μετά) και  επιφέρουν αλλαγή της 

γραμματικής κατηγορίας 

 

πάγ-ος (ουσιαστικό)         παγ-ών-ω (ρήμα) 

  νόμ-ος (ουσιαστικό)          νομ-ικ-ός (επίθετο) 

    αγαπ-ώ (ρήμα)                 αγαπη-τ-ός (επίθετο) 
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Παραγωγή: Αναδιπλασιασμός 
 Ακραία περίπτωση παραγωγής  

 

 … αναφέρεται στη μορφολογική διαδικασία 
σχηματισμού λέξεων, όπου η βάση ενός μορφήματος 
ή θέματος συσχετίζεται με μία παράγωγη μορφή, η 
οποία μπορεί να αναλυθεί ως σχηματισμένη από τη 
βάση μέσω προσφυματοποίησης τεμαχίων, που είναι 
-    (α) εξ ολοκλήρου ή  

- (β) εν μέρει (β) ταυτόσημα με το φωνημικό 
περιεχόμενο της βάσης 

 

 (α) μουρμουρίζω, βάρβαρος, κοκό 

 (β) μπουρμπουλήθρα, δεδομένος, γέγονα  
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Αναδιπλασιασμός 
 Η διαδικασία πιθανότητα προέρχεται από την 

τουρκική, που είναι πολύ παραγωγική  

 

 másmavi  «σκούρο μπλε»      < maví  «μπλε» 

 bésbelli  «ολοφάνερος»         < bellí  «φανερός» 

 kípkırmızı  «κατακόκκινος»     < kırmızí  «κόκκινος» 

 símsıcak  «πολύ ζεστός»         < sıcák  «ζεστός» 

 tértemiz  «πεντακάθαρος»     < temíz  «καθαρός» 

 sérsefil  «εντελώς άθλιος»      < sefíl  «άθλιος» 

 úpuzun „πολύ ψηλός‟           < uzún  «ψηλός» 

 ípince „πολύ λεπτός‟             < incé  «λεπτός» 

 épeski „πολύ παλιός‟             < eskí  «παλιός» 
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Περιορισμοί στη διαδικασία της 

παραγωγής 
 Υωνολογικοί (μονοσύλλαβα vs δισύλλαβα θέματα, 

λύσ-ιμο vs άνοιγ-μα) 

 Μορφολογικοί (επιλογή αλλομόρφου, σώμα vs 
σωματείο, σωματέμποροςΑΛΛΟΜΟΡΥΟ) 

 ΢υντακτικοί (-μος επιλογή ρηματικών βάσεων, 
χάνω > χαμός, πνίγω > πνιγμός) 

 ΢ημασιολογικοί (-της μη επιλογή ρηματικών 
βάσεων που δηλώνουν κατάσταση, *κοιμητής, 
*σκεφτητής) 

 Πραγματολογικοί (σμικρυντικά και μεγεθυντικά δεν 
συνδυάζονται με αφηρημένες έννοιες, *αγαπίτσα, 
*ελευθερούλα, *λυπάρα) 
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Περιορισμοί στη διαδικασία της 

παραγωγής 

• Περιορισμοί που αφορούν τα λεξικά διακριτικά 
χαρακτηριστικά των βάσεων (λόγιο επίθημα με 
λόγια βάση, οπίσθιος, *πίσιος)   

• Περιορισμοί που αφορούν τις γενικότερες 
αρχές του γλωσσικού συστήματος, (αγάπη, 
*αγάπηση, *αγάπημα, κουρέας, *κουρευτής, 
*κουρευτζής)    

 

 *Όσο περισσοτέρους περιορισμούς φέρει το 
επίθημα τόσο λιγότερο παραγωγικό́ είναι (βλ. 
παραγωγικότητα) 
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Προσφυματική παραγωγή 

 Με παραγωγικό επίθημα (α-β, δ-στ) ή 

πρόθημα  (γ) 

(α) ονοματικό θέμα   αγορ(ά) 

(β) παραγόμενο ρήμα  αγορ-άζ-(ω) 

(γ) παραγόμενο ρήμα                         εξ-αγοράζ(ω) 

(δ) παραγόμενο ρηματικό όνομα αγορασ-τή(ς) 

(ε) παραγόμενο επίθετο  αγοραστ-ικ(ός) 

(στ) παραγόμενο επίρρημα  αγοραστικ-ά 

 

34 



Πολύσημα προσφύματα 
 Έχουν αδιαφανή κωδικοποίηση  

 
Π.χ. -ια: ένα σημαίνον δίνει περισσότερα και 
διαφορετικά σημαινόμενα, όπως:  

α. όνομα που δηλώνει φυτό ή δέντρο: αμυγδαλιά  

β. όνομα που δηλώνει ενέργεια που γίνεται με αυτό 
που εκφράζει η βάση:  βελονιά, ματιά  

γ. πολλά όμοια με αυτό που εκφράζει η πρωτότυπη 
λέξη: αγροτιά 

δ. (μειωτ.) σε εθνικά: Bλαχιά, Γυφτιά   

δ. χρονική έκταση: βραδιά  
ε. όνομα, για να δηλωθεί κάτι πολύ καλό: 
κουστουμιά 

στ. αφηρημένα ουσιαστικά: κακομοιριά, παρηγοριά  
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Προσφύματα: σύνοψη  
 Σα προσφύματα μπορεί να είναι παραγωγικά 

ή κλιτικά 

 Προσοχή: τα παραγωγικά παράγουν νέα 
λεξήματα, ενώ τα κλιτικά παράγουν νέους 
τύπους λεξημάτων  

 Η διαδικασία της παραγωγής έχει ως 
αποτέλεσμα τη δημιουργία ρημάτων, 
ουσιαστικών, επίθετων και επιρρημάτων 

 

Π.χ. το δια στο διαγράφω είναι παραγωγικό 
πρόθημα που παράγει νέο λέξημα, ενώ το -ουμε 
στο διαγράφουμε είναι κλιτικό μόρφημα που 
παράγει νέο τύπο του ίδιου λεξήματος  
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΢ΤΝΘΕ΢Η – ΝΕΟΛΟΓΙΑ και 

άλλοι τρόποι σχηματισμού 

λέξεων 
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΢ύνθεση 

 η διαδικασία λεξιλογικού σχηµατισµού που 

προκύπτει από τον συνδυασµό δύο ή 

περισσότερων λεξικών µορφηµάτων, ώστε 

το αποτέλεσµα που προκύπτει να αποτελεί 

µια νέα λέξη, που διαθέτει φωνολογική και 

τυπογραφική (γραφική) ενότητα και 

σηµασία. π.χ. πατατόπιτα < πατάτα + πίτα. 
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Άλλοι τρόποι σχηµατισµού λέξεων 

 Η νεολογία: διαδικασία για δηµιουργία 

νέων λέξεων, γιατί απαιτούνται από τη 

δηµιουργία νέων αναγκών µεταφέρονται 

από τη γλώσσα στην οποία επινοήθηκαν 

µέσω µεταφραστικού δανεισµού π.χ. η 

αγγλική computer που µεταφράστηκε στη 

νέα ελληνική υπολογιστής, και λέξεις από 

ονόµατα εφευρετών, π.χ. Watt, Sandwich, 

Bic 

39 



Άλλοι τρόποι σχηµατισµού λέξεων 

 Η συντόµευση: νέες λέξεις µε συντόµευση 
(αποκοπή µέρους λέξεων, συναίρεση λέξεων 
κτλ.). ανήκουν:  

i. η σύµφυρση: από τµήµατα άλλων λέξεων, 
motel = πανδοχείο < mo και tel < motor 
=µηχανή και hotel = ξενοδοχείο,  

ii. τα αρκτικόλεξα και ακρωνύµια, µε αποκοπή 
µεγάλου µέρους της λέξης εκτός του/των 
αρχικού/ών, π.χ. radar < “radio detecting 
and ranging”,  

iii.η περικοπή, αποκοπή µέρους της αρχικής 
λέξης, π.χ. metro =µετρό, από αποκοπή της 
λέξης metro (politain) = µητροπολιτικός, 
πρωτευουσιάνικος. 
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Άλλοι τρόποι σχηµατισµού λέξεων 

 Η επιφώνηση: νέες λέξεις που ανήκουν 

στην κατηγορία των επιφωνηµάτων, π.χ. 

he στα αγγλικά, ουφ στη νέα ελληνική.  

 

 H ονοµατοποιία: νέες λέξεις από ήχους 

που παράγονται στο περιβάλλον του 

ανθρώπου, π.χ. γαβγίζω από το γαβ του 

σκύλου.  
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ΜΟΡΥΗΜΑ 
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Τπο-λεξικό επίπεδο: μόρφημα  

 Η ελάχιστη γλωσσική μονάδα που είναι 
φορέας σημασίας ή γραμματικής λειτουργίας. 

 Μόρφηµα: το σύνολο των µορφών που 
παραπέµπουν στην ίδια σηµασία.  

 Η μελέτη των μορφημάτων ξεκινά με 
συστηματικό τρόπο από τον 
αμερικανικό δομισμό και τον βασικό 
εκπρόσωπό του, τον Bloomfield (1933). 

 Οι λέξεις χωρίζονται σε μορφήματα.  

 Κάθε λέξη σε κάθε γλώσσα συντίθεται από ένα 
ή περισσότερα μορφήματα. 

Π.χ.:  αντίδραση, πατεράδων, ανέφερε 
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Μορφήματα 
 Σα μορφήματα ανήκουν στην πρώτη άρθρωση της 

γλώσσας και αποτελούν στοιχειώδεις μονάδες της 
γραμματικής.  

 καλός, καλούτσικος, καλοσύνη, κάλλιστος: οι ομιλητές 
αναγνωρίζουν το μόρφημα καλ- γιατί είναι συστατικό που 
διαθέτει την ίδια μορφή και σημασία.  

 Αντίθετα, στις λεξικές μονάδες καλάμι, καλαμπόκι, κάλπη η 
ακολουθία των φθόγγων [kal] δεν ταυτίζεται με το 
μόρφημα καλ- που αναγνωρίστηκε στην πρώτη ομάδα 
λέξεων, γιατί η κοινή μορφή δεν συνοδεύεται από κοινή 
σημασία. 

 Επομένως, οι διαδικασίες με τις οποίες εντοπίζονται τα 
μορφήματα στις διαφορετικές λέξεις είναι εκείνες της 
σύγκρισης και της αντικατάστασης στον συνταγματικό και 
τον παραδειγματικό άξονα:  

 Π.χ. το μόρφημα καλ- μπορεί να συνδυαστεί στον 
συνταγματικό άξονα με τα μορφήματα -ός, -ουτσ-, -οσύν-, -
ιστος, ενώ στον παραδειγματικό άξονα μπορεί να εντοπιστεί 
σε πλήθος λέξεων, όπως οι καλυτερεύω, καλοφτιαγμένος, 
καλύτερα κ.λπ. 
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Η έννοια του µορφήµατος  

 Μόρφηµα: η πιο µικρή γλωσσική µονάδα, 

η οποία είναι φορέας σηµασίας, οι πιο 

µικρές µονάδες από τις οποίες αποτελείται 

µια λέξη.  

 

 Μόρφηµα: το σύνολο των µορφών που 

παραπέµπουν στην ίδια σηµασία, πβ. 

φώνηµα, και έχει διάφορες µορφές µε τις 

οποίες πραγµατώνεται (πβ. αλλόφωνο 

φθόγγου). 
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Παράδειγμα 
η ελληνική λέξη /paramèni/ «παραμένει»  

 ένα σύνολο από µονάδες της δεύτερης 
άρθρωσης (φωνήµατα), που συγκροτούν µια 
μονάδα της πρώτης άρθρωσης (λέξη ή 
γλωσσικό σημείο).  

 Όμως αποτελείται κι από μικρότερες μονάδες 
της πρώτης άρθρωσης, φορείς σημασίας:  

- /para/: που δηλώνει τη σημασία του κοντά.  

- /men/: που δηλώνει στάση σε ένα μέρος.  

- /i/ : που δηλώνει τη γραμματική κατηγορία 
(ρήµα), το πρόσωπο (τρίτο) και τον 
αριθμό(ενικός). 
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Μορφολογική ανάλυση  
 Πώς αναγνωρίζουμε τα μορφήματα, π.χ.:  

 

 ακριβής 

 Ακριβέστερος 

 ακριβέστατος 

 -ακριβ: μόρφημα ρίζας (λεξικό μόρφημα) 

 -ης: δεσμευμένο (bound) μόρφημα θετικού 
βαθμού (γραμματικό μόρφημα) 

 -τερος: δεσμευμένο (bound) μόρφημα 
συγκριτικού βαθμού (γραμματικό μόρφημα) 

 -τατος: δεσμευμένο μόρφημα υπερθετικού 
βαθμού (γραμματικό μόρφημα)  
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Αλλόμορφα 

 ΢υχνά τα μορφήματα εμφανίζονται με 
παραλλαγές που εξαρτώνται από το 
περιβάλλον της λέξης, οπότε 
ονομάζονται αλλόμορφα.  

 Σα αλλόμορφα (allomorphs) είναι οι 
δυνατές πραγματώσεις ενός μορφήματος.  

 Δύο αλλόμορφα του ίδιου μορφήματος 
βρίσκονται σε σχέση αμοιβαίου 
αποκλεισμού/συμπληρωματικής 
κατανομής στο ίδιο περιβάλλον με βάση 
φωνολογικούς ή μορφολογικούς/ 
γραμματικούς κανόνες. 
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Αλλόμορφα 

 το γραμματικό μόρφημα που δηλώνει 'συνοπτικό 
της παθητικής φωνής στο παρελθόν' στην 
ελληνική έχει τους τύπους -θη-, -τη-, -η- (π.χ. λύ-θη-
κε, γράφ-τη-κε, κόπ-η-κε). ΢την περίπτωση αυτή που 
η αλλομορφία εξαρτάται από 
το φωνολογικό περιβάλλον, κάνουμε λόγο 
για φωνολογικά καθορισμένα αλλόμορφα. 

 Τπάρχουν, όμως, και περιπτώσεις όπου η 
αλλομορφία είναι μορφολογική, καθορίζεται από 
το μορφολογικό περιβάλλον, δηλαδή από τη 
πτώση και τον αριθμό (π.χ. στη λέξη σώμα το θέμα 
εμφανίζεται με δύο αλλόμορφα, το σωμ- της 
ονομαστικής, της αιτιατικής και της κλητικής του 
ενικού, και το σωματ- της γενικής ενικού και όλων 
των πτώσεων του πληθυντικού). 
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Μόρφημα και αλλόμορφο 
 Κατά τον Ch. Hockett, και αντίθετα με τον Bloomfield, ενώ το 

μόρφημα πρέπει να έχει απαραίτητα σταθερότητα στην έννοια, η 
μορφή του μπορεί να ποικίλει (βλ. παραπάνω). 
 

 Ποια είναι η σχέση ανάμεσα σε τύπους όπως /γraf-/ και /γrap-/; 
΢ημασιολογικά είναι οι ίδιοι αλλά διαφέρουν μορφολογικά. 
 

 Η φωνολογική διαφορά είναι επιφανειακή μόνο και προέρχεται 
από τις φωνολογικές πιέσεις του περιβάλλοντός τους. Λέμε λοιπόν 
ότι αποτελούν το ίδιο μόρφημα. 

 
 Σύποι όπως οι /γraf-/ και /γrap-/ ονομάζονται αλλόμορφα του 

μορφήματος {γraf-}. 
 

 /vlep/ (π.χ. βλέπουµε τον πύργο) και /i!/ (π.χ. είδε τον πύργο).  

 
 Σα αλλόμορφα ενός μορφήματος βρίσκονται σε συμπληρωματική 

κατανομή. Π.χ. ράβω, ράψω, ραφτώ, κλπ. 
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Είδη αλλομορφίας (1)  

(1) γραμματικά/ μορφολογικά καθορισμένη 
αλλομορφία. 

 {γενική ενικού}   

   / Ø /, (/patéra- Ø /), /-s/ (/mitéra-s/)  

Όμως, {αιτιατική ενικού}:  

   /Ø/ (/mitéra- Ø/), /Ø/ (/patéra- Ø/) 
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Είδη αλλομορφίας 
(2) φωνολογικά καθορισμένη αλλομορφία. 
 {ονομαστική ενικού}   

 Μόρφημα: {γraf-} 

 Μορφές: /γraf-/ όταν ακολουθεί φωνήεν: γράφω  
 /γrap-/ όταν ακολουθεί συριστικό /s/:   

                               γράπ-σω → γράψω  

                             /γraf-/ όταν ακολουθεί μη ηχηρό, μη          
                             διαρκές σύμφωνο → γραφτός 

{συνοπτικό της παθητικής  φωνής στο παρελθόν }:  
  -θη-, -τη-, -η- (π.χ. χύ-θη-κε, βάφ-τη-κε, κόπ-η-κε)  
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Είδη αλλομορφίας 

 ελευθέρως εναλλασσόμενοι τύποι (free variants 
morphs). 

 

Μόρφημα: {α΄ πληθ. ενεστ., ρημ. β΄ συζ. σε –άω} 

Μορφές: /-ame/, /-ume/: αγαπάμε, αγαπούμε  

  

Μόρφημα: {γ΄ πληθ. παρατ., ρημ. α΄ συζ. -ομαι} 

Μορφές: /-ndan, /-ndusan/: σκέφτονταν, 
σκεφτόντουσαν  

 

Μόρφημα: {γ΄ πληθ.} 

Μορφές:  [-ουν], [-ουνε]: γράφουν(ε) 

                [-αν], [-ανε]: γράφαν(ε) 
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Γραφηματικές συμβάσεις  

 Μέσα σε άγκιστρα { }: οι µορφές, τα 
μορφήματα  

 Μέσα σε κάθετες γραµµές / /: τα αλλόμορφα 
(όπως και τα φωνήµατα).  

 Π.χ. το µόρφηµα {υποκορισµός} στη νέα 
ελληνική αντιπροσωπεύεται από τις µορφές (ή 
αλλόµορφα) /aki/, /uli/, /itsa/, /ula/ κ.λπ., π.χ. 
στις λέξεις παπάκι, μικρούλι, σταλίτσα, 
καρδούλα.  

 Σο µόρφηµα {κόβω} στη νέα ελληνική 
πραγματώνεται µε τα αλλόµορφα /kov/ 
(κόβω, έκοβες κ.λπ.) και /kop/ (έκοψαν, κόψει, 
κοπώ κ.λπ.).  
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΢χέση μορφήματος-σημασίας 

 Διαφορετικά αλλόμορφα μπορούν να 
μοιράζονται την ίδια σηµασία:  

1. /u/ γενική ενικού των ουδέτερων ουσιαστικών 
(π.χ. του παιδιού) και /us/ (π.χ. του ύψους)   

2. /an/ γ' πληθυντικό της οριστικής του 
παρατατικού (π.χ. ζούσαν) και /ane/ (π.χ. 
ζούσανε).  

3. /s/ πληθυντικός στα αγγλικά (π.χ. /kaets/ 
«cats=γάτες») και /z/ (π.χ. / dogz/ 
«dogs=σκυλιά»).  

 Μία σηµασία µπορεί να αντιπροσωπεύεται 
από δύο ή και περισσότερα µορφήµατα. 

Άρα µόρφηµα: το σύνολο των µορφών που 
παραπέµπουν στην ίδια σηµασία. 
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Σύποι μορφημάτων 

 Ως προς την αυτοδυναμία τους: ελεύθερα 

(free) vs δεσμευμένα (bound) μορφήματα 

 Ως προς τη σημασία τους: λεξικά vs 

γραμματικά μορφήματα 

 Ως προς τη λειτουργία τους: παραγωγικά 

vs κλιτικά μορφήματα 

 Ως προς τη θέση τους: ριζικά και μη ριζικά 

μορφήματα 
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Συπολογία μορφημάτων  
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Συπολογία μορφημάτων  
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• ΛΕΞΙΚΟ  
    

ελεφκερο δεςμευμζνο
  

 

νουσ  γραφ- 

χκεσ  γυναικ- 

κάτω  ομορφ- 

                         γεω- 

 

• ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟ 

 

ελεφκερο δεςμευμζνο
   

και  -ω, -σ, -εσ 

ποφ   ξε-, αντι-, α-
/αν- 

εςφ  -ικ(όσ) 

από  -άκι 

ςαν  -ίη(ω), -ών(ω) 

 



Eλεύθερα vs δεσμευμένα  
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 Ελεύθερα 

μορφήματα: 

εμφανίζονται στην 

πρόταση ως 

αυτόνομες λέξεις. 

Π.χ.: 

 επίσης, έτσι, από, 

για, τον, την, άρα, 

λοιπόν, ως, σαν 

κ.ά.  

 

 Δεσμευμένα 
μορφήματα: 

    αποτελούν 

υποχρεωτικά τμήμα 

λέξης. 

 

 Προθήματα: α(ν)-, 

δυσ-, δι-, αμφι-,  προ- 

 Επιθήματα: -ός, -άκι, 

-ούλα, -ίδης,  

   -ιτσα, -ακος, -ούλης, -

ισμός, -ποιός 

 



Λεξικά vs γραμματικά 
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 Λεξικά μορφήματα: 

διαθέτουν λεξική 

σημασία, είναι 

φορείς πλήρους 

σημασίας που 

αναφέρεται στην 

εξωγλωσσική 

πραγματικότητα, 

φυσική ή κοινωνική 

(π.χ. γραφ-, καλ-, 

παιζ-),  

 

 Γραμματικά (ή 
λειτουργικά) 
μορφήματα: επιτελούν 
εσωγλωσσική 
λειτουργία, δηλώνουν, 
δηλαδή, γραμματικές 
σχέσεις και κατηγορίες 
(π.χ. ξε-,  

    -ός, -ω, -ουμε, -οσύν-η).  

 π.χ. παρουσιάζ-ω = 
ρήµα + ενικός + α‟ 
πρόσωπο 

 Ονοµάζονται και: 
προσφύµατα 
(προθήµατα, 
επιθήµατα). 

 



Είδη μορφημάτων 
 Σα λεξικά και τα γραµµατικά µορφήµατα παίρνουν 

και ορισµένες ονοµασίες:  

 Οµώνυµα ή οµόφωνα: έχουν την ίδια µορφή αλλά 
διαφορετική σηµασία, π.χ. το /lip/ στα /lìp-i/ «λίπη» 
/lip-i/ «λείπει» και /lip-i/ «λύπη»  

 Μορφής πορτµαντό ή κρεµάστρας: περιέχουν 
περισσότερες µορφοσυντακτικές κατηγορίες, π.χ. 
το /ne/ στο /pèzu-ne/ «παίζουνε»: γ' πρόσωπο + 
πληθυντικός αριθµός  

 ΢υγκρητισµικά: η ίδια µορφή διαφορετικές 
λειτουργίες, π.χ. το /ο/ στο /pot-ò/ «ποτό»: 
ονοµαστική, αιτιατική και κλητική του ενικού  

 Πολύσηµα: όσα έχουν την ίδια µορφή αλλά 
ανάλογα µε τη λέξη παίρνουν διαφορετικές 
σηµασίες, π.χ. το /δia/ στα /δia-fèro/ «διαφέρω» και 
δia-pernò/ «διαπερνώ». 
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Μορφήματα 

 Η διαίρεση σε ελεύθερα και δεσμευμένα 
μορφήματα τέμνεται με τη διαίρεση 
σε λεξικά και γραμματικά.  

 Σα ελεύθερα μορφήματα μπορούν να είναι είτε 
λεξικά (π.χ. αγγλ. cat) είτε γραμματικά και 
συμπίπτουν, όπως είπαμε νωρίτερα, με τις 
λειτουργικές λέξεις.  

 Σα δεσμευμένα μορφήματα μπορεί να είναι και 
λεξικά (π.χ.  λυν-, παιζ-, ομορφ-, παιδ-) και 
γραμματικά (π.χ. α-, -ω, -ος). 

 ΢την ελληνική λόγω της πλούσιας κλιτικής 
μορφολογίας τα λεξικά μορφήματα είναι 
συνήθως δεσμευμένα. 
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Ριζικά vs μη ριζικά μορφήματα  

 ΢ύμφωνα με τον ΢ακελλαριάδη (1997), τα 

μορφήματα διακρίνονται σε ριζικά ή θεματικά 

και σε μη ριζικά ή μη θεματικά.  

 Σα ριζικά ή θεματικά μορφήματα αποτελούν 

την κύρια σημασία των λέξεων, όπως είναι τα 

/καλ-/, /κακ-/, /δρομ-/, /πετρ-/ κ.λπ.  

 Σα μη ριζικά ή μη θεματικά μορφήματα 

ονομάζονται με το γενικό όρο προσφύματα 

(affixes), στα οποία περιλαμβάνονται τα 

προθήματα (prefixes), τα ενθήματα (infixes) και 

τα ποικίλα επιθήματα (suffixes). 
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Σι σημαίνει «μορφολογική 

γνώση» σε μία γλώσσα; 

 Γνώση του κάθε μορφήματος ξεχωριστά 

 Γνώση των κανόνων συνδυασμού των 
μορφημάτων 

 Γνώση της λειτουργικότητας των μορφημάτων 

 Γνώση της δυνατότητάς τους για αυτοδύναμη 
ή μη παρουσία 

 Γνώση της σειράς εμφάνισης των 
μορφημάτων (ποιο προηγείται, ποιο 
ακολουθεί, ποιο βρίσκεται στην αρχή, ποιο στο 
τέλος μιας λέξης) 

 

64 



Από πόσα μορφήματα μπορεί 

να αποτελείται μία λέξη; 

 1: έτσι, λοιπόν, πριν, χτες 

 2: παιδιά, παίζουν, πατέρας 

 3: έγραψα, απολύω, αρτοποιός 

 4: απόσυμπίεση, αντιλαμβανόμενος 

 >4: τυροπιτάδικο, αβαθμολόγητος 
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Από πόσες συλλαβές μπορεί 

να αποτελείται ένα μόρφημα; 

 1: α-/ αν-, φως, -ος 

 2: τώρα, τσάμπα 

 3: σήμερα, αύριο 

 >4: κουλουβάχατα 

 

 Μόρφημα: η αυθαίρετη ένωση φθόγγου και 
σημασίας που δεν μπορεί να αναλυθεί 
περαιτέρω. Κάθε λέξη σε κάθε γλώσσα 
συντίθεται από ένα ή περισσότερα 
μορφήματα. 
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Μορφολογική ανάλυση: πώς αναγνωρίζουμε 

τα μορφήματα μιας γλώσσας; 

67 

 άσχημος 

 ασχημότερος 

 ασχημότατος 

 όμορφος 

 ομορφότερος 

 ομορφότατος 

 ψηλός 

 ψηλότερος 

 ψηλότατος 

 

«καθόλου ελκυστικός» 

«πιο άσχημος» 

«ο πιο άσχημος» 

«με ωραία εμφάνιση» 

«με πιο ωραία εμφάνιση» 

«με την πιο ωραία εμφάνιση» 

«μεγάλος στο ύψος» 

«πιο μεγάλος στο ύψος» 

«ο πιο μεγάλος στο ύψος» 

 



Μορφολογική ανάλυση: πώς αναγνωρίζουμε 

τα μορφήματα μιας γλώσσας; 

 ασχημ-  μόρφημα ρίζας 

 ομορφ-  μόρφημα ρίζας 

 ψηλ-  μόρφημα ρίζας 

 -τερος  δεσμευμένο μ. «συγκρ. β» 

 -τατος  δεσμευμένο μ. «υπερθ. β» 

 -ος   δεσμευμένο μ. «θετ. β» 
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Λέξη 
 ΛΕΞΗΜΑ: ΓΡΑΦΩ, ΓΡΑΦΕΙΟ.     
Είδη λεξικών μονάδων:  
 απλές, παράγωγες και σύνθετες. 

 
 Απλές. Είναι οι λ.μ.  όπου συνδυάζονται ένα λεξικό και ένα 

κλιτικό μόρφημα, π.χ. κλίση-ø, πατέρα-ς 
 Παράγωγες: μονολεκτικές λ.μ. όπου συνδυάζονται ένα 

λεξικό και ένα παραγωγικό μόρφημα, π.χ. παιδ-άκι-ø, ά-
κακο-ς 

 ΢ύνθετες: μονολεκτικές λ.μ., όπου συνδυάζονται δύο λεξικά 
μορφήματα, π.χ. σοκολατ-ό-παιδο-ø, υδρ-ατμό-ς 
 

 παράγωγο από μονολεκτικό σύνθετο: αστροναυτικός από 
αστροναύτης 

 παράγωγο από πολυλεκτικό σύνθετο: αρσιβαρίστας από 
άρση βαρών 

 σύνθετο από σύνθετο: σπιτονοικοκύρης. 
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Οι διάφορες γλώσσες 

διαφέρουν 

• Ωσ προσ τον τρόπο που οργανώνουν 
και ςυντάςςουν τα μορφιματά τουσ 

(βλ. μόρφθμα πλθκυντικοφ) 

• Ωσ προσ τισ ςθμαςίεσ που εκφράηουν 
μζςω τθσ προςφυματοποίθςθσ 

(βλ. μόρφθμα αλλθλοπάκειασ) 
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Μόρφημα του πληθυντικού: Παραδείγματα 

από διάφορα συστήματα 
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 πατέρ-ες 

 πόλ-εις 

 

 boy-s 

 machine-s 

 diskette-s 

 

 oda («δωμάτιο») 

 οdalar («δωμάτια») 

 

Γλώςςα Isthmus 
Zapotec 

• zigi («μάγουλο») 

• kazigi («μάγουλα») 

• zike («ώμοσ») 

• kazike («ώμοι») 

• diaga («αφτί») 

• kadiaga («αφτιά») 

 



Μόρφημα αλληλοπάθειας: Παραδείγματα από 

διάφορα συστήματα 
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 understand each 
other 

 love each other 

 Καταλαβαίνουν ο 
ένας τον άλλον 

 Αγαπούν ο ένας τον 
άλλον 

 Αλληλοκατανοούνται 

 Η Μ και ο Ν 
αγαπιούνται 

 

Παράδειγμα 

Σουρκικής 

 anla 

(καταλαβαίνω) 

 anla+sh 

 sev (αγαπώ) 

 sev+ish 

 



Ενθήματα: μορφήματα που τοποθετούνται μέσα 

σε άλλα μορφήματα 

Παράδειγμα από γλώςςα Bontoc 
(Φιλιππίνεσ) 

• fikas (=δυνατόσ) fumikas (=δυναμώνω) 

• kilad (=κόκκινοσ) kumilad (κοκκινίηω) 

• fusul (=εχκρόσ) fumusul (εχκρεφομαι) 

• ngitad (=ςκοτεινόσ) ;;;;;; (ςκοτεινιάηει) 
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Περιθήματα 
 Περιθήματα: μορφήματα που επικολλώνται σε 

άλλα μορφήματα στην αρχή και στο τέλος μιας 
λέξης (ασυνεχή μορφήματα) 

 

Γλώςςα ικαγενών Αμερικισ 
Καταφατικόσ τφποσ    Αρνθτικόσ τφποσ 
• chokma (είναι καλόσ)   ik+chokm+o 
• lakna (είναι κίτρινοσ)   ik+lakn+o 
• palli (είναι ηεςτόσ)   ik+pall+o 
• tiwwi (*το+ ανοίγει)   ik+tiww+o 
 

Γερμανικι    Ελλθνικι 
• lieben geliebt    πζφτω έ-πες-α 
• warten gewartet 
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Ρίζα 

 Ρίζα: λεξικό μόρφημα περιεχομένου χωρίς 

περαιτέρω ανάλυση.  

Λέξη: ρίζα/ες+πρόσφυμα/τα 

 

 ζωγραφ- > ζωγράφος 

 φευγ- > φεύγω 

 νομ- > ά-νομ-ος 

 κατοπτρ-> αντι-κατοπτρ-ίζω 

 

75 



Κατηγοριοποίηση γλωσσών 
 Οι γλώζζερ ανάλογα με ηο εάν ενζωμαηώνοςν ηιρ ζςνηακηικέρ 

λειηοςπγίερ με ηη μοπθή κλιηικών μοπθημάηων ή όσι διακπίνονηαι 
ζε συνθετικές και αναλυτικές. Οι ζςνθεηικέρ διαιπούνηαι 
πεπαιηέπω ζε κλιτές και συγκολλητικές. 

 Σηιρ κλιηέρ γλώζζερ (π.σ. ελληνική, λαηινική, ιηαλική) οι λέξειρ 
ενζωμαηώνοςν ζςνηακηικέρ ζσέζειρ με ηα κλιηικά επιθήμαηα έηζι 
ώζηε ζςσνά (όπωρ ζηην ελληνική) δεν διακπίνονηαι εύκολα ηα 
λεξικά από ηα κλιηικά επιθήμαηα. 

 Σηιρ ζςγκολληηικέρ γλώζζερ (π.σ. ηοςπκική, οςγγπική, ζοςασίλι) 
ηα γπαμμαηικά μοπθήμαηα διαηηπούν ηην αςηοηέλεια και 
ηη ζημαζία ηοςρ και μποπούν να εμθανιζηούν ζε διάθοποςρ 
ζςνδςαζμούρ για ηη μοπθολογική έκθπαζη ζςνηακηικών 
ζσέζεων, ενώ ηα λεξικά μοπθήμαηα μποπούν να εμθανιζηούν και 
μόνα ηοςρ. Π.σ. ζηην ηοςπκική ςπάπσοςν ηα μοπθήμαηα ev 
'ζπίηι', ler 'πληθςνηικόρ', im 'κηήζη α' πποζώπος', den 
'πποέλεςζη', ηα οποία ζςνδςάζονηαι ζηη λέξη evlerimden με ηη 
ζημαζία 'από τα σπίτια μου'. 

 Σηιρ αναλςηικέρ γλώζζερ (π.σ. αγγλική) οι πεπιζζόηεπερ 
ζςνηακηικέρ λειηοςπγίερ εκθπάζονηαι με ηη ζειπά ηων όπων και με 
ελεύθεπερ λειηοςπγικέρ λέξειρ. 
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Συπολογία γλωσσών με βάση τη 

μορφολογική δομή των λέξεων 

1. Αναλυτικέσ/ Απομονωτικέσ: μόρφθμα/ λζξθ: 1-1 

(Κινεηικι, Βιετναμζηικθ) 

wo m   tyεn tsin 

εγώ πλθκ. παίη- πιάνο 

«εμείσ παίηουμε πιάνο» 

  

wo m   tyεn   tsin i 
εγώ πλθκ. παίη-  πιάνο αόριςτοσ 

«εμείσ παίξαμε πιάνο» 
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Συπολογία γλωσσών με βάση τη 

μορφολογική δομή των λέξεων 

2. ΢υνθετικές: μόρφημα/ λέξη: 1+/1 
 ΢υγκολλητικές: 

 Διαφανής και άμεσα προσιτή μορφολογική δομή 

 ΢χέση μορφής/ έννοιας: 1-1 

 
 Κλιτές ή διαχυτικές 

 Προβληματική η διαίρεση της λέξης στα 
μορφήματά της 

 ΢χέση μορφής/ έννοιας: όχι 1-1, έμμεση και 
πολύπλοκη 

 Ένα μόρφημα με 1+ γραμματικές λειτουργίες 
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Παράδειγμα συγκολλητικής 

γλώσσας: Σουρκική 
• Μορφιματα 
/ev/  =  ςπίτι 
/ler/ =  πλθκυντικόσ 
/i/   =  κτθτικι αντωνυμία 3ου προςώπου 
/den/  =  από 
• Λζξεισ 
/evler/ = τα ςπίτια 
/evi/ = το ςπίτι του/τθσ 
/evleri/ = τα ςπίτια του/τθσ 
/evden/ = από το ςπίτι 
/evlerden/= από τα ςπίτια 
 

        Το κάκε μόρφθμα ζχει ςτακερι μορφι και ζννοια και οι λζξεισ 
παράγονται με απλι ςυγκόλλθςθ των μορφθμάτων, τα οποία πάντα 
διατθροφν τθν οντότθτά τουσ. 
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ΣΟ ΛΑΘΟ΢ ΢ΣΗ ΜΟΡΥΟΛΟΓΙΑ 
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Μορφολογικό λάθος 

 Τι είναι «λάθορ» ζε ένα γλωζζικό ζσημαηιζμό; 

 Μία από ηηο πην ζπρλέο εξσηήζεηο πνπ δέρεηαη έλαο 

γισζζνιόγνο είλαη αλ κία δνκή/έλαο ζρεκαηηζκόο είλαη 

«ζσζηή»/«ζσζηόο» ή «ιάζνο». 

 Δελ ππάξρεη «ζσζηό» θαη «ιάζνο» θαη ε άπνςε απηή 

θαίλεηαη παξάδνμε ιόγσ ηεο ζρνιηθήο καο εθπαίδεπζεο. 

 Μπνξνύκε λα επαλεμεηάζνπκε ηελ έλλνηα ηνπ 

γισζζηθνύ ιάζνπο. 
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Ορισμοί λάθους 
 Οι δύο οπιζμοί ηος «λάθοςρ» 

 Τν «ιάζνο ζηε γισζζνινγία κπνξεί λα έρεη 2 έλλνηεο: 

(α) ην «ιάζνο» κε βάζε όζα νξίδεη ε γξακκαηηθή ε νπνία έρεη 
(αλαγθαζηηθά) έλα ραξαθηήξα ξπζκηζηηθό θαη γεληθεπηηθό, 

(β) ην «ιάζνο» κε βάζε ηνπο γξακκαηηθνύο θαλόλεο ηεο 

γιώζζαο, νη νπνίνη ζεκεησηένλ ζε πνιιέο πεξηπηώζεηο δελ 
αλαιύνληαη ζηε γξακκαηηθή ηνπ ζρνιείνπ. 

 → Η γπαμμαηική ηος ζσολείος αποηςπώνει μία ποικιλία 
ζε κία δεδνκέλε ζηηγκή κέζα ζε πεξηνξηζκέλν ρώξν. 

 → Δεδνκέλσλ ησλ ζπλζεθώλ, κία γξακκαηηθή δελ κπνξεί 
λα απνηππώζεη όιε ηελ πνηθηιία ηεο γιώζζαο (γεσγξαθηθή θαη 
πθνινγηθή). 

 → Δεδνκέλσλ ησλ ζπλζεθώλ, κία γξακκαηηθή δελ κπνξεί 
λα απνηππώζεη ηηο αιιαγέο ελ εμειίμεη. 
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Ορισμοί λάθους 

 Οη νκηιεηέο κηα γιώζζαο, όηαλ ξσηνύλ ζρεηηθά κε ην 

«ζσζηό/ιάζνο», ζπλήζσο αλαθέξνληαη ζηελ (α) 

πεξίπησζε, αν δηλαδή μια δομή ςπακούει ζηοςρ 

κανόνερ ηηρ ζσολικήρ γπαμμαηικήρ ή ηος λεξικού. 

Απηή ε πεξίπησζε είλαη ε ιηγόηεξν ελδηαθέξνπζα γηα 

ηνλ επηζηήκνλα θαη ηνλ εξεπλεηή γισζζνιόγν. 

 Ο γισζζνιόγνο ελδηαθέξεηαη θπξίσο γηα ηε (β) 

πεξίπησζε, για ηο αν δηλαδή μια δομή ςπακούει ζηοςρ 

κανόνερ ηηρ γλώζζαρ (γξακκαηηθή/αληηγξακκαηηθή) θαη 

αλ παξαβαίλεη θάπνην πεξηνξηζκό. 
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Ορισμοί λάθους 

 → Η άπνςε ηεο γισζζνινγίαο ζρεηηθά κε ην ιάζνο, 
ζηεξίδεηαη ζε κία δηαθνξεηηθή πξννπηηθή πνπ έρεη ε 
ζπγθεθξηκέλε επηζηήκε θαη σο εθ ηνύηνπ δελ είλαη απηνλόεηε 
γηα θάπνηνλ πνπ δελ είλαη εμνηθεησκέλνο κε ηηο βαζηθέο αξρέο 
ηεο γισζζνινγίαο. 

 → Όηαλ εμεγνύκε ην «ζσζηό/ιάζνο» ζε θάπνηνπο κε 
εηδηθνύο, ζα πξέπεη λα μεθηλάκε από 2 βαζηθά ζεκεία: 

o εμεγνύκε κε βάζε πνην θξηηήξην θξίλνπκε ην 
«ζσζηό/ιάζνο» (γξακκαηηθή ηνπ ζρνιείνπ ή γισζζνινγηθή 
ζθνπηά) 
 

o εμεγνύκε γηαηί ηα «ιάζε» δελ είλαη πάληα ιάζε 
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Διαβάθμιση λαθών 
 Καηά θαλόλα, νη δνκέο είλαη ή γξακκαηηθέο ή 
αληηγξακκαηηθέο. 

 Ωζηόζν, ππάξρνπλ θαη ελδηάκεζεο πεξηπηώζεηο ζηηο 
νπνίεο έλαο ή πεξηζζόηεξνη νκηιεηέο παξαβηάδνπλ 
ζπζηεκαηηθά έλαλ πεξηνξηζκό θαη δεκηνπξγνύλ δνκέο 
πνπ δελ κπνξνύλ λα ζεσξεζνύλ ακηγώο 
αληηγξακκαηηθέο, αιιά είλαη ζε κία «γθξίδα» πεξηνρή. 

 Απηέο νη πεξηπηώζεηο ζα ραξαθηεξίδνληαλ «ιάζνο» κε 
βάζε ηε γξακκαηηθή, αιιά γηα ην γισζζνιόγν 
απνηεινύλ σπήζιμα επγαλεία. 

 Ελδεηθηηθά, ζα κπνξνύζακε λα αλαθέξνπκε ην δηπιό 
γέλνο ζε θάπνηα νπζηαζηηθά όπσο ο/η ψήφορ ή ηελ 
επαλάιεςε πξνζεκάησλ πνπ δειώλνπλ επαλάιεςε κηαο 
ελέξγεηαο, π.ρ. ξανα- επαναλαμβάνω. 
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Φρησιμότητα „λαθών‟ 
 Γηαηί ν γισζζνιόγνο ςάρλεη ηα ιάζε; Γηαηί ηα ιάζε 
απνηεινύλ έλα «παξάζπξν» κέζα από ην νπνίν κπνξνύκε 
λα δνύκε πώρ λειηοςπγεί η γπαμμαηική ζηο μςαλό ηος 
ομιληηή. 

 Αλ θάπνηνη νκηιεηέο θάλνπλ ζπζηεκαηηθά έλα ιάζνο, 
απηό ζεκαίλεη όηη ζπλήζσο ππάξρεη κηα «ηξύπα» ζην 
ζύζηεκα πνπ δελ ηελ είρακε παξαηεξήζεη ή μία αλλαγή 
ελ εμειίμεη πνπ δελ ηελ ζπλεηδεηνπνηνύκε ή έναρ 
κανόναρ πος θθίνει θαη δελ είλαη πιένλ ηόζν ηζρπξόο 
(παξαγσγηθόο). 

 Κάηη πνπ ζεσξείηαη ιάζνο ζε κία δεδνκέλε θάζε ηεο 
γιώζζαο, κπνξεί λα κελ θξίλεηαη σο ιάζνο πιένλ από 
ηνπο νκηιεηέο ζε κία επόκελε θάζε ηεο γιώζζαο. 
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Μνξθνινγηθό ιάζνο 
 Τα κνξθνινγηθά ιάζε κπνξνύλ λα είλαη δηαθόξσλ 

εηδώλ θαη λα πξνθύπηνπλ κέζα από δηαθνξεηηθέο 

δηαδηθαζίεο. 

 Τα ιάζε κπνξνύλ λα κπνπλ ζε καηηγοπίερ αλάινγα κε 

ην πνην θνκκάηη ηεο κνξθνινγίαο αθνξνύλ. Παξαθάησ 

ζα δνύκε θάπνηα ελδεηθηηθά από ηελ παξαγσγή, ηε 

ζύλζεζε θαη ηε ιεμηθνπνίεζε. 

 Οη βαζηθέο δηαδηθαζίεο πνπ επελεξγνύλ ζηε 

κνξθνινγηθή αιιαγή είλαη: (α) η αναλογία, έλαο ηύπνο 

επελεξγεί πάλσ ζε έλαλ άιιν θαη ηνλ αιιάδεη, θαη (β) η 

επανανάλςζη, θάπνηνο ηύπνο αιιάδεη γηαηί έρεη 

επαλαλαιπζεί σο θάηη άιιν από ηνπο νκηιεηέο. 
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Λάθη στην παραγωγή 
 «Γκούγκλισα το όνομά μου και δεν έβγαλε κανένα 

αποτέλεσμα.» 

 «Μην γελάς, δεν είναι για διασκέδασμα η 
κατάστασή μου.» 

 «Η δευτερολογία της βουλευτίνας ήταν ιδιαιτέρως 
επιθετική.» 

 «Κανείς δεν είναι άσφαλτος! Όλοι κάνουμε λάθη.» 

 «Γενικά είμαι προφυλακτική.» (από παίκτη 
τηλεπαιχνιδιού) 

 «Προσπαθούν να απομιμηθούν εμάς στην ουσία». 
(από παίκτη τηλεπαιχνιδιού) 

 «Για να ισοπαλίσει ο αγώνας έπρεπε να 
περιμένουμε ώρα.» (από παίκτη τηλεπαιχνιδιού) 

 «Παίζουμε αναγραμματισμό. Δηλαδή μία λέξη την 
έχουμε αναγραμματίσει, και εσύ πρέπει να τη 
γραμματίσεις.» (τηλεοπτικό μαργαριτάρι από 
παρουσιάστρια εκπομπής) 
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Λάθη στη σύνθεση 

 Είλαη ηδηαηηέξσο μελόθηινο. Πάληνηε ην ζπίηη ηνπ 

είλαη αλνηρηό.» 

 «Χζεο πήγακε κέρξη ηελ παλεπηζηεκηόπνιε γηα 

ηξέμηκν.» 

 «Πνιύ θαηεβαηλναλεβαίλσ ηηο ζθάιεο. 

Κνπξάζηεθα.» 
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Λάθη στην αλλομορφία 
1) «Ο Γηώξγνο είλαη πην θαιύηεξνο. Τνλ πξνηηκώ.» 
2) «Η Δήκεηξα είλαη πην νκνξθόηεξε.» 
3) «Τν θηίξην ζα θαιύπηεη έθηαζε ηξεηζήκηζη η.κ.» 
4) «Φέξε ηελ θαηλνύξγηα θαθεκεραλή γηαηί ε παιηά ράιαζε.» 
5) «Μία ηειεπηαία παξαθάιεζε.» (από παξνπζηάζηξηα 

εθπνκπήο) 
6) «Η πηζαλόηεηα απμάζεθε θαηά 20%.» (από παξνπζηάζηξηα 

εθπνκπήο) 
7) «Μεηά από ιίγεο κέξεο πνπ ήξζα εδώ είκαη έηζη ιίγν 

αζπληνληζκέλε.» 
8) «Επεηδή κηιήζακε ζηον πάηεπ, καο άθεζε λα κπνύκε ζηελ 

εθθιεζία.» (από youtuber) 
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Λάθη στη λεξικοποίηση 

 «πες μου ένα δικαιολογητικό» (από παίκτη 

τηλεπαιχνιδιού) 

 «είναι πολύ θαυμαστικό» (προσωπικό 

δεδομένο από φίλο μου) 

 «είσαι πολύ κολακευτική» (από παίκτη 

τηλεπαιχνιδιού) 

 … 
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ΚΛΙ΢Η (ΚΑΣΗΓΟΡΙΕ΢) - 

ΓΡΑΜΜΑΣΙΚΕ΢ 
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Βασικά χαρακτηριστικά της 

κλίσης 
 Η κλίση αποτελεί βασική διαδικασία για τον 

σχηματισμό των λέξεων καθώς προσθέτει βασικές 
πληροφορίες σημασιοσυντακτικής, 
μορφοσημασιολογικής και μορφολογικής υφής 
στους σχηματισμούς. 

 Ολοκληρώνει τους λεξικούς σχηματισμούς στα Νέα 
Ελληνικά προτού εισαχθούν στην πρόταση. 

 Βασικό χαρακτηριστικό της κλίσης είναι το γεγονός 
ότι έχει παραδειγματικό χαρακτήρα, δηλαδή 
οργανώνει τους τύπους σε παραδείγματα και 
κλιτικές τάξεις. 

 Εμφανίζει έντονο συγκρητισμό (πολλές 
πληροφορίες στο ίδιο μόρφημα). 
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Είδη κλίσης 
 Οι πληροφορίες που εκφράζει ένα κλιτικό 

μόρφημα μπορεί να διαφέρουν: 

 

 (α) σημασιοσυντακτική πληροφορία, π.χ. η 
αιτιατική πτώση στα ουσιαστικά, π.χ. «Κάλεσα 
τον γιατρ-ό». 

 

 (β) μορφοσημασιολογική πληροφορία, π.χ. η 
επιλογή του αριθμού στα ουσιαστικά, π.χ. Οι 
άνθρωποι πρέπει να είναι τίμιοι/ο άνθρωπος 
πρέπει να είναι τίμιος. 

 

 (γ) μορφολογική πληροφορία (σχετικά με το 
σχηματισμό), π.χ. κλιτικό παράδειγμα. 
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Κλίση και διαχρονία 

 Οι κλιτικές κατηγορίες και τα μέλη των κλιτών 
μερών του λόγου δεν είναι ανεπηρέαστα από 
τις διαχρονικές αλλαγές. Οι πιο 
χαρακτηριστικές αλλαγές που παρατηρούνται 
είναι οι εξής: 

 Απώλεια μία κλιτικής κατηγορίας, π.χ. δυϊκός ή 
δοτική πτώση 

 Παραδειγματική αλλαγή/εξομοίωση, π.χ. ο 
πατήρ (ΑΕ) > ο πατέρας (ΝΕ) 

 Απώλεια μίας κατηγορίας και αντικατάσταση 
από μία άλλη, π.χ. απώλεια της αύξησης (στα 
ρήματα) ως κλιτικού προθήματος και 
γενίκευση των καταλήξεων ως φορέων του 
παρελθόντος 
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Βασικές έννοιες και ορισμοί της 

κλιτικής μορφολογίας 
 Κλιηική ηάξη (ζςζςγίερ/«κλίζειρ»): αθεξεκέλν κνξθνινγηθό 

ραξαθηεξηζηηθό πνπ πεξηγξάθεη κία νκάδα ηύπσλ πνπ 
θιίλνληαη κε ηνλ ίδην ηξόπν. 

 Αλλόμοπθο: ζηνπο θιηηνύο ηύπνπο κηαο ιέμεο παξαηεξνύληαη 
ηα πεξηζζόηεξα αιιόκνξθα. Σηελ παξαδνζηαθή γξακκαηηθή 
δελ ππάξρεη ν όξνο αλλόμοπφο. Επνκέλσο, πξέπεη λα είκαζηε 
πξνζεθηηθνί. 

 Μηδενικό μόπθημα:   κόξθεκα   πνπ   δελ   έρεη   
θσλνινγηθό   κέξνο   (δελ εθθξάδεηαη). Σύκβνιν: Ø. Π.χ. στη 
Λατινική Uxor-ø, uxor-is, uxor-i, uxor-em, uxor-e.  

 Κλιηικό επίθημα (καηάληξη): θάζε κόξθεκα πνπ αθνξά 
θάπνηα θιηηηθή δηαδηθαζία. 
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Κλίση στη Νέα Ελληνική 
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Ονοματική κλίση (διαχρονικά) 
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Περιγραφή ονοματικής κλίσης 
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Κριτήριο 1: Γένος 
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Κριτήριο 2: Αριθμός συλλαβών 
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Διαφορετικές προσεγγίσεις 
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Κριτήριο 3: Διαφορετικότητα 

καταλήξεων 

105 



106 



Η προσέγγιση της Ράλλη (2005) 
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Η προσέγγιση της Ράλλη (2005) 
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Γενικά χαρακτηριστικά 

ονοματικού συστήματος 
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΢υγχρονική ποικιλία 

ονοματικού συστήματος 
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Βιβλιογραφία 
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